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Ze houden bijen, borduren als de beste,  
of maken schoenen. Vijf vrouwen  

over het ambacht waarvan hun hart  
sneller gaat kloppen. 

Door ElsbEth GriEvink 
Fotografie lisElorE ChEvaliEr

handwerk
hEt 
bEtErE

‘Haute couture borduren geeft kleding een ziel’ ’
Desirée Hammen (36) leerde 
haute couture borduren op Ecole 
Lesage in Parijs. Ze maakt kunst 
en mode, waarin borduursels de 
hoofdrol spelen.  
‘Borduren voelt voor mij heel logisch. 

ik kan het uren achter elkaar doen, 

moet echt een wekker zetten om mezelf 

eraan te herinneren af en toe even op te 

staan. Het is heel repetitief werk, op een 

gegeven moment vind je een soort cadans 

in jezelf en kun je heel snel en netjes 

werken. Vaak is het alsof mijn handen het 

werk zelf doen, zonder dat ik ze aanstuur. 

Het leuke van haute couture borduren 

is dat je veel aan de achterkant werkt. 

Pas als je de stof omdraait, zie je wat je 

hebt gedaan. dat vind ik iedere keer weer 

een bijzondere verrassing. natuurlijk 

maak ik weleens een foutje. en hoewel 

ik streef naar perfectie – dat is inherent 

aan haute couture – vind ik vaak óók 

een grote schoonheid in imperfectie. Het 

is mooi als je ziet dat iets handgemaakt 

is. Bovendien kan een foutje vaak het 

begin zijn van iets interessants. als kind 

maakte ik mijn poppenkleertjes al met 

de hand, ik was ervan overtuigd dat dat 

sneller en beter ging dan met de machine. 

ik weigerde elke hulp, omdat ik het juist 

zo leuk vond om zélf iets te creëren. ik 

legde de lat steeds hoger, begon aan tech-

nieken die eigenlijk nog veel te moeilijk 

waren. 

op ecole lesage in Parijs heb ik in twee 

jaar de kneepjes van het vak geleerd. al 

tijdens de eerste dagen van de opleiding 

wist ik: als ik híer mijn werk van kan 

maken, zou ik enorm gelukkig zijn. Het is 

zo mooi wat je daar doorgegeven krijgt 

aan traditie en vakmanschap. de lerares-

sen hadden op álles een antwoord. Zat er 

een paillet scheef en brak ik mijn hoofd 

over de oorzaak? Zij losten het zó op. ik 

leerde allerlei slimme handigheidjes en 

geheimpjes, waar ik nog dagelijks op te-

rugval als ik in mijn atelier aan het werk 

ben. op dit moment maak ik iets moois 

voor mezelf, omdat ik binnenkort ga trou-

wen: ik ben een jurk van sofie d’Hoore 

aan het customizen. Voor ’s avonds heb 

ik een tweede setje en ook daar ga ik iets 

op borduren. Het haute couture borduren 

zoals ik het toepas, geeft een kleding-

stuk een extra dimensie. Het maakt het 

persoonlijk en geeft het ziel.’ 

desireehammen.nl
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‘Het is vaak alsof 
mijn handen het 

werk doen, zonder 
dat ik ze aanstuur’
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Werk

Rinske Kreukniet (37, links) en 
Angélique Berger-de Meijer (46) 
zijn imker. In hun volkstuin en in 
het Rotterdamse arboretum heb-
ben ze zes bijenkasten, waarin ze 
zo’n 300.000 bijen houden. 
rinske: ‘ik had kunstacademie gedaan, 

was vormgever, maar kwam in een baan 

bij de overheid terecht. ik begon het 

vakmanschap te missen en wilde weer 

iets doen wat ik echt leuk vond. toen ben 

ik de biodynamische imkeropleiding in 

renkum gaan volgen.’ 

angelique: ‘ik had dezelfde opleiding een 

jaar eerder gedaan, dus we spraken er 

veel over, op het schoolplein van onze 

kinderen, waar we elkaar leerden kennen.’ 

rinske: ‘toen ik klaar was, besloten we 

als duo te gaan imkeren, op de biodyna-

mische manier. dat wil zeggen dat we de 

natuur zo veel mogelijk hun werk laten 

doen. We doen het niet voor de honing, 

maar in de eerste plaats voor de bij. We 

houden vaak maar een beetje honing over, 

daar maken we snoepjes van.’

angelique: ‘We volgen het natuurlijke 

ritme van de bijen en ondersteunen ze in 

hun behoeftes. dat betekent vooral: veel 

kijken. is er genoeg voedsel in de kast? 

Hebben ze genoeg ruimte? We grijpen zo 

min mogelijk in, maar soms is het nodig 

om de populatie gezond te houden. er zijn 

dagen waarop rinske en ik wel drie keer 

naar de tuin komen.’

rinske: ‘We drinken eerst thee samen en 

kletsen wat, om tot rust te komen. Want 

bijen zijn heel gevoelig, ze reageren erg 

op de sfeer die je meebrengt. en op geur.’

angelique: ‘Voor mij zijn bijen een onuit-

puttelijke bron van inspiratie. Ze houden 

de mens een spiegel voor. als het ergens 

niet goed gaat met bijen, moet je je zor-

gen maken. Ze staan aan de basis van 

de voedselketen. Zonder hen zouden de 

meeste van onze groenten- en fruitsoorten 

er niet zijn. Bijen zijn onmisbare schakels, 

daar moet dus heel goed voor worden 

gezorgd! ook bijzonder is de manvrouw-

verhouding in de bijenwereld: het is een 

matriarchale eenheid. darren, de man-

netjes, zijn er alleen in de zomer. als ze 

hun werk gedaan hebben, worden ze met 

geweld de kast uitgebonjourd.’

rinske: ‘eén keer per jaar gaan de bijen 

zwermen: de geboorte van een nieuw 

volk. de koningin verlaat de kast en 

wordt gevolgd door duizenden bijen. als 

imker voel je dat het eraan zit te komen, 

maar je weet niet exact wanneer het 

gaat gebeuren. en als je er dan middenin 

staat, is het een magische, bijna spiritu-

ele ervaring.’ 

immeke.nl 

‘Bijen zijn een onuitputtelijke bron van inspiratie’
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‘Prijzen: vanaf 
€ 1200 per paar, 
maar dan heb je  

ook iets’

‘Over een paar schoenen doe ik een week’
Rosanne Bergsma (27) maakt 
haar schoenen met de hand. Ze 
heeft een werkplaats en winkel in 
het Arnhemse modekwartier. 
‘Het handwerken zit bij mij in de genen, 

denk ik. Mijn moeder zat altijd achter de 

naaimachine om kleren voor mij en mijn 

broers te maken, of ze was truien aan 

het breien. Mijn vader deed en doet nog 

steeds aan beeldhouwen en is heel han-

dig. Zelf knutselde ik er als kind al lustig 

op los, ik was altijd aan het knippen en 

plakken. en nog steeds. Het grootste 

deel van mijn werkdag ben ik met mijn 

handen bezig. de leest schuren, leer 

snijden, patronen tekenen, stikken, 

zolen persen. ik vind dat heerlijk werk, 

meditatief bijna. ik heb een open atelier, 

met een winkel eraan vast. Hier werk ik 

aan mijn collectie en ontvang ik klanten. 

ook kunnen ze rustig rondkijken, terwijl 

ik aan het werk ben. Zo zien ze hoe ik 

mijn schoenen maak: met de hand.

over een paar schoenen doe ik  

gemiddeld een week. en dan reken ik 

het ontwerpproces nog niet eens mee. 

Het is een exclu-

sief product dat ik 

maak. Prijzen gaan 

vanaf  

€ 1200 per paar, 

maar dan heb je 

ook iets kwalitatief 

hoogstaands, hele-

maal afgestemd op 

jouw voeten. duur-

zaamheid vind ik heel belangrijk, een 

paar schoenen moet járen mee kunnen.  

tijdens mijn studie Product design op 

arteZ koos ik voor schoenontwerp,  

omdat schoenen heel functioneel zijn, ze 

moeten aan veel eisen voldoen. de  

uitdaging is om daarbinnen creatief  

te zijn.  

Mijn ontwerpen zijn sober, clean,  

minimalistisch. ik probeer zo min  

mogelijk te lijmen en zo veel mogelijk te 

stikken. daarbij haal 

ik veel inspiratie uit 

het ambacht zelf. ik 

vind het leuk als je 

al die lagen waaruit 

een schoen bestaat, 

terugziet in het ont-

werp. dat er bekende 

nederlanders op 

schoenen van mij 

rondlopen, is natuurlijk hartstikke leuk 

en goed voor mijn pr. Maar iedere klant 

die ik aan een mooi en perfect zittend 

paar schoenen kan helpen, maakt mij 

blij.’ 

rosannebergsma.nlr
o

s
a

n
n

e
: 

B
l

o
u

s
e

, 
e

q
u

iP
M

e
n

t
 V

ia
 P

e
r

f
e

c
t

l
y

 B
a

s
ic

s
, 

Je
a

n
s

, 
P

a
ig

e

Carrière



Vlag

050 Red.nl |  o k t o b e r  2 01 3

e
V

e
l

ie
n

: 
t

o
P

, 
s

t
il

l
s

, 
l

a
a

r
s

Je
s

, 
H

u
M

a
n

o
id

, 
H

a
a

r
 e

n
 M

a
k

e
-u

P
 e

V
e

l
ie

n
 e

n
 d

e
s

ir
e

e
: 

c
l

a
y

t
o

n
 l

e
s

l
ie

 V
o

o
r

 
M

n
y

 @
 H

o
u

s
e

 o
f

 o
r

a
n

g
e

, 
r

in
s

k
e

 e
n

 r
o

s
a

n
n

e
: 

c
o

r
in

n
e

 V
a

n
 d

e
r

 H
e

iJ
d

e
n

Carrière

‘Mijn zeepmerk hoeft 
niet per se heel groot 

te worden’

Evelien van Zonneveld (28) maakt 
biologische zeep. Van romige 
stukken voor op de wastafel tot 
scheerzeep en shampoo. 
‘een aantal jaar geleden vierde ik  

vakantie op een boerderij in canada, 

waar ze bijna alles wat ze nodig  

hadden, zelf maakten. ook hun zeep.  

ik heb al sinds mijn babytijd last van ec-

zeem, waardoor ik zeep ben gaan vermij-

den. Maar omdat de zeep daar van puur 

natuurlijke ingrediënten werd gemaakt, 

wilde ik hem weleens uitproberen. tot 

mijn verrassing werd mijn huid er hele-

maal niet trekkerig van, maar voelde hij 

juist zacht en soepel aan. Wat een ont-

dekking! ik leerde er hoe zeep maken in 

zijn werk ging en eenmaal thuis liet het 

me niet meer los. Het leek me geweldig 

om een product te maken dat ik hele-

maal naar mijn hand kon zetten. dus ben 

ik gewoon begonnen, bij wijze van  

probeersel. Maar van zeep maak je er 

nooit één, het worden er meteen  

honderd. dat is maar goed ook, want  

als je het op de ambachtelijke manier 

doet, is het een proces dat veel aandacht 

en tijd kost. Je hebt olie en een base 

nodig, die je verwarmt en op het juiste 

moment mengt. Je wacht net zo lang tot 

ze exact dezelfde temperatuur hebben, 

terwijl je oppast dat ze niet té heet  

worden. dan moet je ze op de juiste  

manier mengen, in een mal gieten, een 

dag laten rusten en in stukken hakken. 

Vervolgens moet je nog minstens een 

maand geduld hebben om ze te laten 

rijpen. Het mooie aan deze methode is 

dat de glycerine in de zeep blijft, een 

ingrediënt dat heel mild is voor je huid. 

omdat dit een vrij kostbaar ingrediënt 

is, wordt deze er bij goedkope fabrieks-

zepen vaak uitgehaald. dat is de  

belangrijkste reden waarom die zepen  

je huid uitdrogen.  

de eerste tijd was ik vooral bezig met de 

receptuur. ik experimenteerde veel met 

ingrediënten en legde een moestuintje 

voor ons huis aan, om kruiden te  

kweken voor mijn zeep. stapje voor 

stapje werd mijn product opgemerkt en 

heb ik mijn bedrijfje kunnen uitbouwen. 

en daar komt best veel bij kijken.  

ik vind het leuk om succesvol te zijn, 

maar Werfzeep hoeft niet per se heel 

groot te worden. Wel lijkt het me mooi 

om ooit uit te groeien tot een coöpera-

tie, waarin ik als maker van het product 

nauw samenwerk met de telers van de  

grondstoffen. dat is een toekomst-

droom. Wie weet…’ 

werfzeep.nl

evelienvanzonneveld.nl 

‘Ik experimenteer graag met ingrediënten’


